

ISSN 2070-9773

KLIO



август 2022

KLIO



СОДЕРЖАНИЕ

ИСТОЧНИКОВЕДЕНИЕ

- Орлова А.П.** (Санкт-Петербург). Исследования первых преподавателей Женского медицинского института на страницах Больничной газеты Боткина: 1896–1897 гг. 13

ИСТОРИОГРАФИЯ

- Устьянцев Г.Ю.** (Москва), **Миронова Н.П.** (Сыктывкар). Семиотическое пространство Пермского звериного стиля. История вопроса и современные интерпретации..... 19

- Ряков Е.Е.** (Иркутск). Обзор исторического исследования Джералдины Хенг «Изобретение расы в Европейском средневековье»..... 27

ИСТОРИЯ МЕЖДУНАРОДНЫХ ОТНОШЕНИЙ

- Кафар-заде Л.Р.** (Баку, Азербайджан). Миссия Энтони Дженкинсона в Сефевидское государство: почему из «скромного начала» не возникли «великие последствия»? 32

ВСЕОБЩАЯ ИСТОРИЯ

- Ерназаров Ж.Т.** (Уральск, Казахстан), **Бекназаров Р.А., Избасарова Г.Б., Шалманова А.Б.** (Актобе, Казахстан). Стереотипы восприятия традиционной культуры и модернизационные процессы в обрядах и ритуалах жизненного цикла казахов 44

- Каспаров А.И.** (Санкт-Петербург). Ремигий Реймский. Миф и реальность..... 51

- Садомцева А.Р.** (Москва). Внеблоковая политика Швеции во время Суэцкого кризиса 1956 года ... 55

- Жигульская Д.В., Золотухина А.Р.** (Москва). Диаспоральная политика Турции в Германии..... 63

ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ИСТОРИЯ

- Маньков С.А.** (Санкт-Петербург). Дела о поджогах помещичьего имущества в Санкт-Петербургской губернии в конце XVIII века..... 68

- Лапина И.Ю., Каргапольцев С.Ю.** (Санкт-Петербург). Декоммунизация общественного сознания как необходимое условие комплиментарности гражданско-патриотического воспитания учащейся молодежи на современном этапе отечественного социогенеза (часть 2)..... 73

- Стряпчихина А.А.** (Нижний Новгород). Отходничество крестьян Нижегородской губернии в 1920-е гг.: причины и особенности..... 87

- Баринов Д.А., Лебедев В.А.** (Санкт-Петербург). Молодежь и проблема революционных поколений в партийной дискуссии 1923 г. 92

- Чи Юйчao** (Владивосток). Как начиналось юридическое образование на российском Дальнем Востоке..... 101

- Сидорчук И.В.** (Санкт-Петербург). Дома культуры как досуговые пространства в конце 1920-х – 1-й половине 1930-х гг. (на примере Ленинграда) 105

- Пу Цзян** (Санкт-Петербург). Некоторые особенности помощи СССР в подготовке квалифицированных рабочих для Китая в 1950-е годы 114

- Пищук М.Д.** (Москва). Позиции руководителей Миннаца России по вопросу урегулирования чеченского конфликта в 1991 – 1994 гг. 120

- Похилюк А.В.** (Санкт-Петербург), **Бакурадзе А.Б.** (Москва). Патриотическая и православная ценностные ориентации казачества..... 128

- Ван Юе** (Владивосток). Факторы развития вузовского китаеведения. 1920-начало 1930-х годов... 134

ПЕРСОНАЖИ ИСТОРИИ

Лян Ин (Владивосток). Сергей Полевой, его преподавание в Китае и составление словарей	141
Поправко Е.А. (Санкт-Петербург). Андрей Васильевич Хрулёв как руководитель военно-финансовой службы (1930–1936 гг.)	146

МНЕНИЕ

Сирота Н.М., Мохоров Г.А. (Санкт-Петербург). Мировой порядок: генезис понятия и современные реалии	155
---	-----

РЕЦЕНЗИИ НАУЧНЫХ ИЗДАНИЙ

Половецкий С.Д. (Москва). Военной элите советского государства посвящается... (рецензия на книгу Марченкова В.И., Рубцова Ю.В., Филипповых Д.Н. «Их в песнях воспели и в бронзе отлили. Маршалы Советского Союза и Адмиралы Флота Советского Союза». М.: ВУ, 2021. 532 с.)	166
---	-----

CONTENTS

SOURCE STUDIES

- Orlova A.P.** (St. Petersburg). Studies of first professors of the Ladies' Medical institute on pages of the Botkin's hospital newspaper: 1896-1897 13

HISTORIOGRAPHY

- Ustyantsev H.Yu.** (Moscow), **Mironova N.P.** (Syktyvkar). Semiotic space of the Permian animal style. History of problem and modern interpretations 19

- Ryakov E.E.** (Irkutsk). Review of Geraldine Heng's Historical Study «The Invention of Race in the European Middle Ages» 27

HISTORY OF INTERNATIONAL RELATIONS

- Gafar-zada L.R.** (Baku, Azerbaijan). Anthony Jenkinson's visit to the Safavid State: why did "greater moments" have not arisen from "small beginnings"? 32

GENERAL HISTORY

- Yernazarov Zh.T.** (Uralsk, Kazakhstan), **Beknazarov R.A.**, **Izbassarova G.B.**, **Shalmanova A.B.** (Aktobe, Kazakhstan). Stereotypes of perception of traditional culture and modernization processes in the rites and rituals of the life cycle of the Kazakhs 44
- Kasparov A.I.** (St. Petersburg). Remigius of Reims. Myth and reality 51
- Sadomtseva A.R.** (Moscow). Non-aligned policy of Sweden during the Suez crisis 1956 55
- Zhilulskaya D.V.**, **Zolotukhina A.R.** (Moscow). The Diaspora Aspect in Turkish Foreign Policy 63

NATIONAL HISTORY

- Mankov S.A.** (St. Petersburg). Cases of arson of landlord property in the St. Petersburg province at the end of the XVIII century 68
- Lapina I.Yu.**, **Kargapol'tsev S.Yu.** (St. Petersburg). Decommunization of public consciousness as a necessary condition for the complementarity of civil-patriotic upbringing of young students at the present stage of domestic sociogenesis (part 2) 73
- Stryapikhina A.A.** (N.Novgorod). Seasonal work of peasants of Nizhny Novgorod province in the 1920s: reasons and features 87
- Barinov D.A.**, **Lebedev V.A.** (St. Petersburg). Youth and the problem of revolutionary generations in the CPSU discussion in 1923 92
- Chi Yuchao** (Russky Island, Vladivostok). How legal education began in the Russian Far East 101
- Sidorchuk I.V.** (St. Petersburg). Houses of culture as leisure spaces in the late 1920s – 1st half of the 1930s (on the example of Leningrad) 105
- Pu Jiang** (St. Petersburg). Some Features of USSR Assistance in the Training of Skilled Workers for China in the 1950s 114
- Pishchuk M.D.** (Moscow). Positions of the leaders of the Minnats of Russia on the issue of settling the Chechen conflict in 1991-1994 120
- Pokhilyuk A.V.** (St. Petersburg), **Bakuradze A.B.** (Moscow). Patriotic and orthodox value orientations of the Cossacks 128
- Wang Yue** (Russky Island, Vladivostok). Factors for the development of university Sinology studies: since the 1920s to the beginning of the 1930s 134

CHARACTERS OF HISTORY

- Liang Ying (Russky Island, Vladivostok)*. Sergei Polevoy, his teaching in China and compiling dictionaries... 141
Popravko E.A. (St. Petersburg). Andrei Vasilievich Khrulev as Chief of Military Finance Department (1930–1936) 146

OPINION

- Sirota N.M., Mokhorov G.A. (St. Petersburg)*. World order: concept and modern realities 155

REVIEWS

- Polovetsky S.D. (Moscow)*. Dedicated to the military elite of the Soviet state ... (review of the book by Marchenkov V.I., Rubtsov Yu.V., Filippov D.N. "They were sung in songs and cast in bronze. Marshals of the Soviet Union and Admirals of the Fleet of the Soviet Union". Moscow: VU, 2021. 532 p.) 166